

ISSN 2070-9773

КЛИО



№04(220)

апрель 2025

KLIO



СОДЕРЖАНИЕ

ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ

Полтораки С.Н. (Санкт-Петербург). «Конармия» – цикл рассказов И.Э. Бабеля о Советско-польской войне 1920 г. – как исторический источник	13
Зеленянская Ю.В. (Санкт-Петербург). Новое прочтение «аксонометрических планов» Петергофа, созданных под руководством французского картографа П.-А. де Сент-Илера в 1772–1775 гг.	17
Карпова В.В. (Санкт-Петербург, г. Пушкин). Изменение контента детских журналов «нового типа» в годы Русско-японской войны (1904-1905 гг.).....	26
Хмыров Д.В. (Санкт-Петербург). Приходская жизнь русских эмигрантов в Висбадене (Германия) в период политического лидерства национал-социализма: В письмах настоятеля церкви Св. Елизаветы протоиерея Павла Адмантова	33

ИСТОРИОГРАФИЯ

Мамонтов А.Л. (Санкт-Петербург). Петербургские учёные о падении Рима: историографический очерк.....	42
Петрова С.И., Петров И.Ф. (Краснодар). О феномене культурного солипсизма: историография вопроса	48
Адалар Умит (Санкт-Петербург). Опыт анализа современной турецкой историографии о Закавказье в период Крымской войны (1853 – 1856 гг.).....	53

ВСЕОБЩАЯ ИСТОРИЯ

Китанов Т.Т. (Москва). Сотрудничество Республики Казахстан по формированию и развитию военной составляющей системы коллективной безопасности в формате ОДКБ (ДКБ)	58
--	----

ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

Фогель А.С., Батаев М.Н. (Самара). Общенародные и дружинные пиры первых веков Древней Руси и их место в общественном сознании.....	63
Серебренникова Т.Л. (Москва). Научно-теоретические подходы к преподаванию религиоведческих дисциплин на примере ОПК	69
Иванов М.В. (Москва). Международный статистический конгресс и становление переписного учета населения в России.....	77
Алексеев А.Н. (Санкт-Петербург). Памятные медали XVIII в. как «знаки монаршей милости»	83
Ильяшенко А.Ф. (Москва). Образ врага во внешней политике императора Александра I в 1815-1825 гг.	87
Саввинов П.О. (Якутск). Судебные следователи в коммуникативной практике Якутского окружного суда конца XIX – начала XX века	96
Вялых П.В. (Санкт-Петербург). Специфика деятельности отечественных купцов иностранного происхождения на примере семей Ульсена-Куликовых в середине XIX – начале XX веков	101
Шевелев В.Ю. (Санкт-Петербург). Социальный портрет учителя в педагогической периодической печати России в конце XIX – начале XX веков.....	108
Чугунов А.А. (Москва). Психоэмоциональное восприятие российской интеллигенцией революционных событий февраля 1917 года	114
Петин Д.П. (Москва). Влияние административно-территориальных реформ в РСФСР на формирование органов и учреждений юстиции на Кольском Севере в 1920–1930-х годах.	119
Бурнашева Н.И., Ковлеков И.И. (Якутск). Изучение оловоносности Верхоянья и создание оловодобывающей промышленности в Якутии (1930-е годы)	125
Федулов С.В., Тарасов А.В., Соловьев Д.Н. (Санкт-Петербург). Политическая работа в бригаде подводных лодок Краснознаменного Балтийского флота (1944)	129
Аникин С.А., Брыткова К.Д. (Ульяновск). История развития авиационной техники в период Великой Отечественной войны	135

Бойко Н.С., Филатов А.В., Ганиев Т.К. (Ульяновск). Реализация партийно-государственной политики СССР на территории Ульяновской области на основе решений XX съезда ЦК КПСС (на материалах периодической печати).....	140
Максимов М.В. (Санкт-Петербург, г. Пушкин). Культурно-бытовое положение трудящихся г. Гатчины в первые послевоенные годы.....	144
Хронова И.А. (Краснодар). Колхозные кадры юга России в деле восстановления сельского хозяйства в годы 4 пятилетки	150
Самыловская Е.А., Подольский С.И., Тарновецкая Е.Е., Аваргина Е.А. (Санкт-Петербург). Студенческая художественная самодеятельность в послевоенные годы: из истории Ленинградского горного института во второй половине 1940-х – 1950-х гг.	156
Сулейманова Р.Н., Гиниатуллина Л.М. (Уфа). Медицинское обслуживание фронтовиков Башкирии в 1941 – 1950 годы.....	165
Прищепа А.С., Коломейцев И.В., Лагойко А.Г., Попов А.А. (Санкт-Петербург). От теории к практике: ленинградские политехники в атомном проекте.....	172
Ипполитов Г.М., Филатов Т.В. (Самара). Ложная правда – правдивая ложь, или Как фальсификаторы истории Великой Отечественной войны сознательно игнорируют элементарную логику для достижения низменных целей своих. Статья вторая.....	179
Колесников А.А., Зокоева З.В. (Санкт-Петербург). Русское зарубежье в Турции: писатель Гайто Газданов.....	187
Аверьянова А.Н. (Саратов). Национальная политика и изменения в этническом составе Саратовской области в 1990-х гг.	192

ПЕРСОНАЖИ ИСТОРИИ

Еремеева А.Н. (Краснодар). 10 лет спустя: к юбилею профессора С.Н. Полторака	200
Байбакова Л.В., Овчаренко А.О. (Москва). Джейн Аддамс – основатель первого в США центра помощи бедным и социально незащищенным слоям населения (конец XIX – начало XX в.)	205
Сенин А.В. (Москва). Генерал-губернаторство Ф.Ф. фон Берга (1855-1861): Великое княжество Финляндское на переломе эпох.....	212
Мануков С.С. (Москва). «Главная цель правительства - это благосостояние людей»: политический портрет президента США Т. Рузвельта на фоне социально-экономических трансформаций начала XX в.....	220
Кармашов Д.Е., Надбитов В.С., Мишин С.А. (Элиста). Альберт Швейцер и его этическое наследие: исторический анализ развития концепции благоговения перед жизнью.....	225

СТАНЕТ ИСТОРИЕЙ ЗАВТРА

Юсупова А.Д. (Уфа). Молодая семья в Башкортостане: основные меры поддержки	231
Щедрин В.А. (Москва). Манипуляции исторической памятью о Второй Мировой войне в странах Европейского Союза	235

МНЕНИЕ

Ширяев Б.А. (Санкт-Петербург). Если завтра война... (Польская интервенция или последнее нашествие на Русь?).....	240
Гринев А.В. (Санкт-Петербург). Является ли история полноценной наукой?.....	246
Каледа А.В. (Москва). Создание «Совета по вопросам умственного и нравственного развития нижних чинов Первой гвардейской пехотной дивизии»: цели, задачи и первые инициативы.....	254

CONTENTS

SOURCE STUDIES

<i>Poltorak S.N. (St. Petersburg). "Konarmiya" – a Cycle of Stories by I.E. Babel about the Soviet-Polish War of 1920 – as a Historical Source.....</i>	13
<i>Zelenyanskaya Yu.V. (St. Petersburg). A New Reading of the "Axonometric Plans" of Peterhof, Made by the French Cartographer P.-A. de Saint-Hilaire in 1772–1775.....</i>	17
<i>Karpova V.V. (St. Petersburg, Pushkin). Changes in the Content of "New Type" Children's Magazines during the Russian-Japanese War (1904-1905)</i>	26
<i>Khmyrov D.V. (St. Petersburg). Parish Life of Russian Emigrants in Wiesbaden (Germany) during the Period of Political Leadership of National Socialism: In the Letters of the Rector of the Church of St. Elizabeth, Archpriest Pavel Admantov</i>	33

HISTORIOGRAPHY

<i>Mamontov A.L. (St. Petersburg). St. Petersburg Scientists on the Fall of Rome: A Historiographical Essay..</i>	42
<i>Petrova S.I., Petrov I.F. (Krasnodar). On the Phenomenon of Cultural Solipsism: Historiography of the Issue</i>	48
<i>Adalar Umit (St. Petersburg). Contribution to Analysis of the Problems of Modern Turkish Historiography on Transcaucasia during the Crimean War (1853 – 1856)</i>	53

GENERAL HISTORY

<i>Kitanov T.T. (Moscow). Cooperation of the Republic of Kazakhstan in the Formation and Development of the Military Component of the Collective Security System in the CSTO (CST) Format</i>	58
---	----

NATIONAL HISTORY

<i>Fogel A.S., Bataev M.N. (Samara). Public and Squad Feasts of the First Centuries of Ancient Rus and Their Place in Public Consciousness.....</i>	63
<i>Serebrennikova T.L. (Moscow). Sacrificial Offerings in the Traditional Cults of the Peoples of the Volga Region through the Prism of Mythology and Ritual Practice</i>	69
<i>Ivanov M.V. (Moscow). International Statistical Congress and the Establishment of Population Census in Russia</i>	77
<i>Alekseev A.N. (St. Petersburg). Commemorative medals of the 18th century as "signs of royal favor"</i>	83
<i>Ilyashenko A.F. (Moscow). The Image of the Enemy in the Foreign Policy of Emperor Alexander I in 1815-1825</i>	87
<i>Savvinov P.O. (Yakutsk). Judicial Investigators in the Communicative Practice of the Yakutsk District Court in the Late 19th – Early 20th Century</i>	96
<i>Vyalykh P.V. (St. Petersburg). The Specifics of the Activities of Domestic Merchants of Foreign Origin on the Example of the Ulsen-Kulikov Families in the Middle of the XIX – early XX Centuries</i>	101
<i>Shevelyov V.Yu. (St. Petersburg). Social Portrait of a Teacher in the Pedagogical Periodical Press of Russia in the Late 19th – early 20th Centuries.....</i>	108
<i>Chugunov A.A. (Moscow). Psycho-emotional Perception of the Revolutionary Events of February 1917 by the Russian Intelligentsia</i>	114
<i>Petin D.P. (Moscow). Influence of Administrative-territorial Reforms in the RSFSR on the Formation of Justice Institutions and Agencies in the Kola North in the 1920s–1930s</i>	119
<i>Burnasheva N.I., Kovlekov I.I. (Yakutsk). Study of Tin-bearing Ores of Verkhoyanye and the Beginning of Tin Mining Industry in Yakutia (1930s)</i>	125
<i>Fedulov S.V., Tarasov A.V., Soloviev D.N. (St. Petersburg). Political work in the Submarine Brigade of the Red Banner Baltic Fleet (1944).....</i>	129
<i>Anikin S.A., Brytkova K.D. (Ulyanovsk). The History of Aviation Technology Development during the Great Patriotic War</i>	135
<i>Boyko N.S., Filatov A.V., Ganiev T. K. (Ulyanovsk). Implementation of the Party and State Policy of the</i>	

USSR in the Territory of the Ulyanovsk Region Based on the Decisions of the 20th Congress of the Central Committee of the CPSU (based on materials from the periodical press)	140
Maximov M.V. (St. Petersburg, Pushkin). Cultural and Living Conditions of Gatchina Workers in the First Post-war Years	144
Khronova I.A. (Krasnodar). Collective Farm Personnel of the South of Russia in the Restoration of Agriculture in the Years of the 4th Five-year Plan	150
Samylovskaya E.A., Podolsky S.I., Tarnovetskaya E.E., Avargina E.A. (St. Petersburg). Student Art Activities in the Post-War Years: from the History Leningrad Mining Institute in the Late 1940s – 1950s.....	156
Suleimanova R.N., Giniatullina L.M. (Ufa). Medical Care for Front-line Soldiers of Bashkiria in 1941-1950..	165
Prishchepa A.S., Kolomeitsev I.V., Lagoyko A.G., Popov A.A. (St. Petersburg). Turning Theory into Practice: Leningrad Polytechnic's Contribution to the Atomic Project	172
Ippolitov G.M., Filatov T.V. (Samara). False Truth – True Lie, or How Falsifiers of the History of the Great Patriotic War Deliberately Ignore Elementary Logic to Achieve Their Base Goals. Article Two.....	179
Kolesnikov A.A., Zokoeva Z.V. (St. Petersburg). Russian Abroad in Turkey: Writer Gaito Gazdanov.....	187
Averyanova A.N. (Saratov). National Policy and Changes in the Ethnic Composition of the Saratov Region in the 1990s	192

CHARACTERS OF HISTORY

Eremeeva A.N. (Krasnodar). 10 Years After: on the Anniversary of Professor S.N. Poltorak.....	200
Baibakova L.V., Ovcharenko A.O. (Moscow). Jane Addams – Founder of the First Help Center in the USA for the Poor and the Socially Vulnerable (19th – Early 20th Centuries)	205
Senin A.V. (Moscow). Governor-Generalship of F.F. von Berg (1855-1861): The Grand Duchy of Finland at the Turn of Epochs	212
Manukov S.S. (Moscow). The Object of Government is the Welfare of the People": The Political Portrait of the President of the United States Theodore Roosevelt on the Background of the early 20th century's Socio-economic Transformations	220
Karmashov D.E., Nadbitov V.S., Mishin S.A. (Elista). Albert Schweitzer and his Ethical Legacy: A Historical Analysis of the Development of the Concept of Reverence for Life.....	225

WILL BECOME THE HISTORY OF TOMORROW

Yusupova A.D. (Ufa). Young Family in Bashkortostan: Basis Support Measures.....	231
Shchedrin V.A. (Moscow). Manipulation of Historical Memory of the Second World War in the Countries of the European Union.....	235

OPINION

Shiryaev B.A. (St. Petersburg). If War Comes Tomorrow... (Polish Intervention or the Last Invasion of Rus')	240
Grinëv A.V. (St. Petersburg). Is history a full-fledged science?.....	246
Kaleda A.V. (Moscow). Creation of the "Council for the Mental and Moral Development of the Lower Ranks of the First Guards Infantry Division": Goals, Objectives and First Initiatives	254